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مجلسدقیقافوریتکدامتصمیمارزیراردکرد؟

فرصت بیشتر برای �تأملات ارزی
ارز 4200تومانی که از زمان دولت 

روحانی و تحت عنوان دلار جهانگیری 

معروف شده بود، یکی از پرونده های 

پرماجرای اقتصادی کشور است که 

رسیدگی به آن دامن دولت سیدابراهیم رئیسی را نیز گرفت. روز 

گذشته مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه وبودجه به عنوان 

نماینده دولت در مجلس حاضر شد تا با تشریح لایحه دولت برای 

اصلاح تبصره یک قانون بودجه1400 کل کشور با عنوان »تامین 

مطمئن کالاهای اساسی، نهاده های دامی،  دارو و تجهیزات پزشکی 

و سیاست های جبرانی حمایت از معیشت اقشار آسیب پذیر« موافقت 

مجلس را درمورد این لایحه جلب کند. در پایان اما اظهارات میرکاظمی 

و موافقان این لایحه مجلس را قانع نکرد و نمایندگان مردم با ۹۹رای 

موافق، 12۷رای مخالفت و ۷رای ممتنع با تقاضای دوفوریت این 

لایحه مخالفت کردند. سپس یک فوریت آن به رای نمایندگان گذاشته 

شد اما وکلای ملت با یک فوریت هم مخالفت کردند و به این ترتیب، 

این لایحه به صورت عادی در دستورکار مجلس قرار گرفت.

ایرادهاییکهبهارزترجیحیواردمیشود

یک ایراد همیشگی که به یارانه پنهان وارد می شود این است که یارانه 

پنهان باعث می شود هرقدر افراد بیشتر کالا مصرف کنند از یارانه 

دولتی بیشتری نیز برخوردار شوند. طبیعتا این روند خلاف عدالت 

بوده و افراد صاحب ثروت را نسبت به اقشار ضعیف بیشتر از بیت المال 

سهیم می کند. عدم نظارت صحیح بر پرداخت ارز ترجیحی ایراد مهم 

دیگری است که باعث شده اهداف دولت از پرداخت این ارز به خوبی 

محقق نشود. سوءمدیریت در تخصیص ارز ترجیحی گاهی رانتی 

را به وجود آورده که باعث بهره مندی برخی افراد خاص از این ارز 

شده است. درکنار این امر واردات کالاهایی غیرضرور با ارز دولتی 

و همچنین واردات کالا با ارز دولتی و عرضه آن در کشور با نرخ آزاد 

یا خروج آن از کشور موارد دیگری بوده که به هدف پرداخت این ارز 

آسیب زده و منتقدان را به حذف آن قانع کرده است.

چراتاکنوناینطرحپرایرادمتوقفنشدهاست؟

هرچند پرداخت ارز ترجیحی به درستی مدیریت نشده و بار زیادی 

را نیز به دولت تحمیل کرده است، اما از آنجایی که این ارز با هدف 

تامین کالاهای اساسی، دارو، نهاده های دامی، دارو و تجهیزات 

پزشکی به واردکنندگان پرداخت می شود حذف آن سبب می شود 

از این پس این اقلام با قیمت ارز آزاد وارد کشور شده و به تبع آن با 

قیمتی به مراتب بیشتر از قیمت های فعلی به دست مصرف کننده 

برسند. افزایش قیمت های کالاهای اساسی از آنجایی که معیشت 

مردم را دچار مشکل می کند می تواند نارضایتی های اجتماعی نظیر 

آنچه را در آبان۹8 در قضیه افزایش بنزین رخ داد تکرار کند. آزادسازی 

این قیمت ها شاید به ظاهر منجر به سبک تر شدن بار دولت شود اما 

منتقل کردن این بار روی دوش مردم بدون در نظر گرفتن طرح هایی 

که بتواند از فشار اقتصادی ایجادشده بکاهد طبعا ممکن است 

اعتراضات مردمی را در پی داشته باشد و خسارتی را به کشور تحمیل 

کند. در این صورت نه تنها دولت به لحاظ اقتصادی وضعیت بهتری 

پیدا نمی کند بلکه متحمل جبران خسارات ایجادشده نیز می شود.

لایحهدولتبرای»اصلاحارز42۰۰تومانی«چیست؟

لایحه ای که روز گذشته دوفوریت و یک فوریت آن نتوانست در مجلس 

رای بیاورد شامل 2ماده و یک تبصره است.

در ماده یک این لایحه دولت به منظور جبران آثار منفی ناشی 

از افزایش قیمت جهانی نهاده های دامی و کشاورزی وارداتی و 

بروز خشکسالی در سال جاری و جهت اطمینان از تامین کافی 

کالاهای اساسی، نهاده های دامی، دارو و تجهیزات مصرفی 

پزشکی درخواست داشته مجلس با افزایش اعتبار 8میلیارد دلاری 

پیش بینی شده در بودجه1400 برای تامین موارد ذکرشده به 

12میلیارد و 600میلیون دلار موافقت کند.

اما آنچه باعث  شده نمایندگان در برخورد با این لایحه محتاطانه 

برخورد کرده و با ارجاع این لایحه به روند عادی بررسی در مجلس 

زمان بیشتری برای بررسی آن بخرند، محتوای ماده2 این لایحه است.

دولت در این ماده از مجلس این اجازه را خواسته تا درصورت تغییر نرخ 

ارز نهاده های دامی و کالاهای اساسی، از محل درآمدهای حاصل 

از تغییر نرخ کالاهایی که با ارز ترجیحی تامین می شود، تا مبلغ 

2۷0هزار ریال به حساب خاص سازمان هدفمندسازی یارانه ها نزد 

خزانه داری کشور واریز کند. این مبلغ تا پایان سال صرف پرداخت 

یارانه به افراد مشمول قانون الزام دولت به پرداخت یارانه کالاهای 

اساسی مصوب1۳۹۹ خواهد شد.

دولت همچنین در تبصره یک این ماده از مجلس خواسته درصورتی که 

منابع حاصل از این ماده واحده برای پرداخت یارانه کفایت نکند، 

مابه التفاوت را تا سقف 2۷0هزار میلیارد ریال از محل جابه جایی 

ردیف های جدول تبصره14 ماده واحده قانون بودجه1400 کل 

کشور تامین و پرداخت کند.

دلیلمخالفتنمایندگانبافوریتبررسیلایحهچیست

نمایندگان مخالف معتقدند حذف ارز 4200تومانی معیشت مردم 

را به شدت دچار مشکل می کند و یارانه 2۷هزار تومانی که دولت بنا 

دارد درمقابل این فشار معیشتی به مردم پرداخت کند ناچیز بوده و 

به هیچ عنوان مشکلات معیشتی را جبران نمی کند.

دلیل دیگر برای مخالفت این است که افکارعمومی نسبت به پرداخت 

یارانه نگاه مثبتی نداشته و از افزایش قیمت ها هراس دارد. از این 

جهت حتی اگر دولت قصد تامین کالاهای اساسی و جلوگیری از 

افزایش قیمت ها را از طرق دیگری نیز داشته باشد چون جامعه نسبت 

به این اقدامات و اثرات آن آگاه نشده این اقدام می تواند پیامدهای 

اجتماعی خسارت باری را ایجاد کند.

نمایندگانموافقچهنگاهیدارند

موافقان فوریت بررسی لایحه معتقدند اساسا حذف یا پرداخت ارز 

ترجیحی اقدامی است که اختیار آن در دست دولت است و همان طور 

که دولت روحانی اقدام به پرداخت آن کرد، دولت سیزدهم نیز 

بدون تصویب در مجلس مخیر به حذف آن است. آنچه دولت برای 

تصویب در مجلس آورده صرفا کسب اجازه برای افزایش میزان یارانه 

نقدی تا پایان امسال و نیز افزایش اعتبارات در نظر گرفته شده برای 

تامین اقلام است.

موافقان معتقدند از آنجایی که اختیار حذف ارز ترجیحی با دولت 

است مجلس با رد بررسی فوریت این لایحه صرفا خودش را از 

تصمیم گیری حذف کرده و بهتر بود اگر مخالفتی نیز با لایحه 

وجود دارد پس از بررسی اعلام می شد، چراکه درحال حاضر وضعیت 

معیشت مردم مهم ترین مساله ای است که باید هرچه سریع تر 

تصمیمات لازم برای بهبود آن اتخاذ شود.

درجلسهعلنیدیروزنمایندگانمجلسباتقاضایدوفوریتو

یکفوریتلایحهارزترجیحیمخالفتکردند.براساساین،این

لایحهبهصورتعادیدردستورکارمجلسقرارخواهدگرفت.از

عمدهدلایلیکهنمایندگانمجلسیازدهمبرایمخالفتخود

بااینلایحهمطرحکردند،همراهینکردنسرمایهاجتماعیبا

حذفارزترجیحیبود.دلایلدیگرینیزچونافزایشبررسی

کارشناسیاینلایحهمطرحشد.دراینراستا،غلامرضامرحبا

درمخالفتبااینلایحهمعتقداستراجعبهچنینمقولهمهمی

کهرویمعیشتمردمبسیاراثرگذاراست،نبایدباقیددوفوریت

درعرض48ساعتتصمیمگرفتومجلسبایددریکزمان

منطقیکهنبایدخیلیهمطولانیباشد،بااولویتبهاینمساله

رسیدگیکند.درادامهگفتوگوی»فرهیختگان«باغلامرضا

مرحبا،سخنگویکمیسیوناقتصادیمجلسرامیخوانید.

دیروزدوفوریتویکفوریتلایحهارزترجیحیدولتدر

صحنعلنیمجلسردشد.شماجزءمخالفاناینلایحهبودید

یاموافقان؟علترایشماچهبوده؟

 این بحث ارز 4200تومانی مساله ای است که روی معاش و زندگی 

میلیون ها نفر اثر می گذارد، از این جهت مساله بسیار مهمی است. 

مجلس معتقد بود که راجع به چنین مقوله  مهمی نباید با قید دوفوریت 

در عرض 48ساعت تصمیم گرفت. مجلس نیازمند یک زمان منطقی 

است برای اینکه این لایحه را درمعرض بررسی های کارشناسانه قرار 

دهد، در کمیسیون های مربوطه بررسی شود و مرکز پژوهش ها نظرات 

بیشتری پیرامون آن دهد. بنابراین ما باید بتوانیم در یک زمان منطقی 

که نباید خیلی هم طولانی باشد، با اولویت به این مساله پرداخته و 

رسیدگی کنیم. من هم ازجمله نمایندگانی بودم که با اولویت به این 

لایحه رای منفی دادم، چون معتقد بودم مجلس باید زمان کافی 

برای بررسی و اظهارنظر کارشناسی راجع به این قضیه داشته باشد. 

به هرحال دولت یک سری مقتضیات دارد و ضرورت هایی را درنظر 

می گیرد که ممکن است مجلس با بعضی از آنها موافق نباشد یا 

مجلس مقتضیات دیگری را درنظر بگیرد. به همین جهت لازم است 

که دیدگاه ها با هم تبادل شود و کار کارشناسی بیشتری انجام بگیرد 

و مجلس بعد رای دهد، لذا من موافق این بودم که به مجلس فرصت 

بیشتری داده شود و با اولویت این لایحه مخالفت کردم. این لایحه 

در کمیسیون تخصصی بررسی خواهد شد، منتها با اولویت بالا. ما 

با فوریت مخالفت کردیم اما با اولویت بررسی خواهد شد و به صحن 

باز خواهد گشت. 

همانطورکهمیدانیدپیشفرضذهنیمردمنسبتبهحذف

اینارزترجیحیمثبتنیست.باتوجهبهاینمساله،مجلس

برایرددوفوریتویکفوریتاینلایحهبیشترمسائلاقتصادی

رادرنظرگرفتیابحثسرمایهاجتماعیومردممطرحبود؟

اتفاقا یکی از دلایلی که ما به فوریت رای ندادیم همین مساله بود که به 

هرحال باید روی آن کار شود و جامعه هم اقناع شود. شخصا معتقدم 

که ارز 4200تومانی ادامه اش برای اقتصاد ما زیان بار است؛ نه تنها 

زیان بار بلکه مصیبت بار است، اما باید با معرفی روش های جایگزین 

مناسب حذف شود. همین الان هم به طور جدی معتقدم ارز 4200  

به اهدافی که در دولت قبل به آن منظور طراحی شده بود، نرسیده 

است. و اتفاقا کالاهایی که با استفاده از این نوع ارز ترجیحی وارد کشور 

شده اند، خودشان دارند تورم بسیار بالایی را نشان می دهند. همچنین 

گزارش های متعدد و متنوعی از ناکارآمدی این ارز 4200 ای مانند 

رانت زا و فسادزا بودن آن، وجود دارد. برای همین است که ما باید با 

پختگی بیشتری وارد این مقوله حذف ارز ترجیحی بشویم و همچنین 

جامعه هم باید اقناع شود از درستی تصمیمی که ما می خواهیم 

بگیریم. بنابراین این مساله باید در برابر قضاوت افکار عمومی قرار 

بگیرد و هم درمعرض بررسی کارشناسی مجلس و دیگر کارشناسان.

محمدحسنآصفری،عضوکمیسیونامور

داخلیکشوروشـــوراهایمجلسیکیاز

مخالفاندوفوریتویکفوریتلایحهاصلاح

ارزترجیحیاســـت.درگفتوگوییکهبااو

داشتهایمدلایلمخالفتمجلسبافوریتاینلایحهموردبررسیقرار

گرفتهاست.مشروحاینگفتوگورادرادامهمیخوانید.

مواردمدنظردولتبرایاصلاحکهدرلایحهتامینکالاهایاساســـی،

نهادههـــایدامیوداروکهدوفوریتویکفوریتآندرجلســـهروز

یکشنبهمجلسردشدچهمواردیبودهاست؟

دولت در لایحه ای که به مجلس فرســـتاده است، درخواست داشت با توجه 

به هزینه هشت میلیارد دلاری مربوط به مصارفی مثل دارو، نهاده های دامی 

و کالاهای اساسی موردنیاز مردم، ارز ترجیحی مربوط به بعضی از کالاهای 

اساسی دیگر حذف شـــده و قیمت برخی نهاده ها آزاد شود. کارگروه های 

اقتصادی مجلس این پیشنهاد را بررسی کردند و به این جمع بندی رسیدند 

که این تصمیم موجب می شـــود شوکی به بازار وارد شود و کالاهای اساسی 

موردنیاز مردم به ویژه مواد پروتئینی، افزایش قیمت چشـــمگیری داشـــته 

باشند. لذا مجلس با بررسی این پیشنهاد به صورت فوریت دار مخالفت کرد 

و نمایندگان این درخواست را مطرح کردند که دولت، سیستم نظارتی اش را 

در فرآیند تخصیص ارز ترجیحی تقویت کند، نه اینکه صورت مساله را پاک 

کند. اینکه دولت بخواهد به سمت حذف ارز ترجیحی از کالاهای اساسی 

موردنیاز مردم حرکت کند و بخواهد به جای آن یک مقداری به یارانه نقدی 

اضافه کند، درمجموع منجر به افزایش فشار معیشتی بر مردم خواهد شد.  

این فشار، متوجه طبقه های کم بضاعت تر و دهک های پایین جامعه خواهد 

بود و با اینکه دولت می خواســـت در این طرح، مبلغ ناچیزی به یارانه چهار 

دهک پایین جامعه نیز اضافه کند، اما جمع بندی مجلس این بود که به مردم 

فشارهایی وارد خواهد شد و درنتیجه با دوفوریت و یک فوریت بودن بررسی این 

لایحه مخالفت کرد.  نظر مجلس این است که دولت اگر دراین باره برنامه ای 

دارد، بهتر است آن را در لایحه بودجه 1401 بیاورد و طرحش دراین باره را، از 

طریق لایحه بودجه دنبال کند. ابتدا بازار را با توجه به ابزارهایی که در دست 

دارد کنترل کند و نظارت هایی که لازم است صورت گیرد تا فشاری بر معیشت 

مردم وارد نشود.  البته ما هم اعتقاد داریم بخشی از این ارز در جای درست 

هزینه نمی شود. برخی با ارز ترجیحی کالاهایی را وارد کردند و با قیمت ارز آزاد 

فروختند. برخی دیگر هم ارز ترجیحی دریافت کردند و به جای اینکه کالای 

اساسی وارد کنند، کالای لوکس وارد کردند ولی این دلیل بر این نمی شود 

که چون این تخلفات صورت  گرفته است ما کل صورت مساله را پاک کنیم. 

فلذا اعتقاد داریم که دولت به جای پرداختن به این موضوع، باید سیستم های 

نظارتی خود را که کم هم نیست بیشتر کند تا این ارز به درستی مصرف شود 

و در اختیار اشخاص مناسبی قرار گیرد. 

تصمیمدولتدربارهجایگزینحذفترجیحیبعدازحذفاحتمالی

آنچهبود؟

در لایحه صرفا حذف ارز ترجیحی مطرح شده بود و به پیشنهاد جایگزینی 

درباره نقش دولت در پرکردن جای خالی آن اشاره نشده بود. 

بـــارأینیاوردندوفوریتویکفوریتبررســـیلایحه،فکرمیکنید

بررســـیآنبهلایحهبودجه14۰1میرســـدیابررســـیآنتابعداز

تعیینتکلیفلایحهبودجهبهتعویقمیافتد؟

فعلا خبری نیســـت. قرار بر این است که طبق روال گذشته ارز ترجیحی به 

کالاهای اساسی تعلق گیرد. 

ی را شو مجلس ن یندگا نما

علنی  جلسه  ر د  سلامی ا

و دوفوریت  با گذشته روز

یکفوریتلایحهدولتبرای

اصلاحقانونبودجه14۰۰وتغییردرروندتخصیص

ارز42۰۰تومانیمخالفتکردند.محسنزنگنه،عضو

کمیسیونبرنامهوبودجهومحاسباتمجلسمعتقد

استرایبهدوفوریتلایحهحذفارزترجیحیلزوما

نمیتوانستبهمعنایپذیرشحذفارز42۰۰تومانی

باشد.باویپیراموناینموضوعودلایلعدمرایآوردن

فوریتلایحهحذفارزترجیحیبهگفتوگونشستهایم

کهدرادامهمیخوانید.

 

راینیاوردنیکفوریتودوفوریتلایحهمیتوانددلایل

متعددیداشتهباشدکهمناجمالابهایندلایلاشاره

میکنم.

نخست عده ای از نمایندگان معتقد بودند نیاز به لایحه جدید در 

این مورد نداریم، زیرا دولت تاکنون بیش از سقف مقرر 8میلیارد 

دلار هزینه کرده است و در ادامه نیز می تواند تا پایان سال بیشتر 

از سقف مصوب 8میلیارد هزینه ارز 4200تومانی کند. دسته 

دوم به این دلیل با دوفوریت لایحه مخالفت کردند که معتقد 

بودند فرصت صحبت کافی و تعامل با دولت به منظور بررسی ابعاد 

لایحه وجود نداشته است. دسته سوم به دلیل عدم پاسخگویی 

دولت در زمینه هزینه کرد 8میلیارد دلار ارز 4200تومانی و عدم 

شفافیت در این مورد با فوریت لایحه مخالفت کردند. از آنجایی که 

لایحه تحت عنوان حذف ارز 4200تومانی به مجلس آمد گروهی 

دیگر از نمایندگان معتقد بودند با تصویب فوریت لایحه و حذف ارز 

ترجیحی، تورم در کشور افزایش پیدا می کند و درنهایت دسته آخر 

هم به واسطه اینکه گمان می کردند افکارعمومی پیرامون این لایحه 

به طور کامل اقناع نشده است، رای به دوفوریت لایحه ندادند.

درلایحهدولتسیزدهمبرایحذفارز42۰۰تومانی

آیادولتبهطورکاملقصدبرحذفارزترجیحیداشت

یااینکهقصددولتافزایشمیزانمنابعارزترجیحیتا

پایانسالبود؟

برای پاسخ به این سوال نیاز است به قبل بازگردم، دولت دوازدهم 

پیشنهاد داده بود 8میلیارد دلار از منابع در 6ماه اول سال به ارز 

4200تومانی اختصاص داده شود.  چون مجلس یازدهم در 

بودجه1400 با ارز 4200 تومانی مخالف بود به همین دلیل 

قرار ما نیز با اعضای دولت قبل هم این شد که ظرف 6ماهه اول 

سال به تدریج ارز 4200تومانی  برای کالاها حذف شود. منظور 

از حذف این بود که اعطای ارز به این صورت کنونی برای واردات 

کالاها انجام نشود. بعد از این حذف، دولت دستش باز بود که 

به صورت ریالی از واردکننده حمایت کند، به صورت ریالی یارانه 

تولید داده یا یارانه به مصرف کننده دهد . ما حتی در قانون این 

پیش بینی را هم داشتیم که اگر به عنوان مثال دولت از 8میلیارد 

دلار ارز ترجیحی یک میلیارد دلار آن را اختصاص به این موضوع 

داد و ۷میلیارد دلار دیگر را به عنوان ارز آزاد در بازار فروخت باید 

مبلغ حاصل شده از مابه التفاوت فروش ارز ترجیحی با قیمت ارز 

آزاد را برای مواردی مانند دادن یارانه، اختصاص بسته معیشتی 

به مردم، حمایت از کالاهای اساسی و... صرف کند . دولت 

جدید که روی کار آمد عملا بخش قابل توجهی از این 8میلیارد 

در 4ماهه اول سال مصرف شده بود و مابقی منابع باقی مانده 

از 8میلیارد نیز ظرف مدت کوتاهی به اتمام رسید؛ به علاوه در 

ماه های اخیر به دلیل افزایش قیمت نهاده های دامی بین ۳0 

تا 40درصد و گرانی گندم عملا مطابق آمارهای رسمی بانک 

مرکزی دولت سیزدهم حدود 2میلیارد بیشتر از سقف 8میلیارد 

تومان نیز هزینه ارز ترجیحی کرده است. با وجود این، در شرایط 

کنونی دولت سیزدهم هم مانند مردم، اقتصاددانان و نمایندگان 

مجلس نگران این مساله است که با حذف یارانه اقلام اساسی 

مانند گندم تورم در جامعه ایجاد شود. خصوصا در شرایط کنونی 

که به دلیل خشکسالی ما مجبور شده ایم 8میلیون تن گندم نیز 

وارد کنیم، این نگرانی بیشتر هم شده است.  به واسطه همین 

مساله نیز دولت لایحه ای را آماده و تقدیم مجلس کرد که مطابق 

آن سقف 8میلیارد دلار منبع مصرفی برای ارز ترجیحی تا میزان 

12/6میلیارد دلار افزایش پیدا کند. من با دوفوریت این لایحه 

موافق بودم زیرا تا به امروز نقد نمایندگان مجلس بر دولت این بود 

که چرا بدون اجازه مجلس، دولت سیزدهم بیش از سقف مصوب 

8میلیارد دلار صرف ارز ترجیحی می کند، حالا که دولت با آوردن 

این لایحه آمده است از مجلس اجازه بگیرد تا سقف 12/6میلیارد 

دلار از منابع صرف ارز ترجیحی تا پایان سال بکند نمایندگان با 

دوفوریت لایحه نباید مخالفت می کردند. باید موضوع حذف 

ارز 4200تومانی به عنوان مساله نخست اقتصاد کشور در این 

روزها سریع تر تعیین تکلیف می شد، نهایتش این بود که پس 

از بررسی دوفوریتی نظر نمایندگان مخالفت با هزینه کرد بیش 

از سقف مصوب 8میلیاردی برای ارز 4200تومانی بود، اما 

به هرحال تکلیف دولت زودتر مشخص می شد. الان دولت خود 

به تنهایی اختیار دارد ارز 4200تومانی را حذف کند یا یارانه 

نقدی را افزایش دهد، آن چیزی که نیاز به اجازه مجلس داشت 

موضوع افزایش سقف منابع ارز 4200تومانی از 8میلیارد به 

12/6میلیارد تومان بود که دوفوریت آن مورد مخالفت نمایندگان 

مجلس قرار گرفت و باعث شد این لایحه به صورت عادی بررسی 

و با یک تاخیر زمانی ظرف دو، سه هفته آینده مجددا در صحن 

علنی مجلس مطرح شود.

صبحدیروزفوریتلایحهارزترجیحیدرمجلسشورای

اسلامیبررسیشد.طیاینبررسینمایندگانبهبیان

علتموافقتیامخالفتخودپرداختهودرنهایتفوریت

اینلایحهراردکردنـــد.محمدتقینقدعلی،نماینده

خمینیشـــهربهعنواناولینموافقدوفوریتدلایلموافقتخودرابیانکرد.

نقدعلیدیروزدرسخنانخودمطرحکردبحثبرسرفوریتاینلایحهاست

وفوریتیبالاترازبحثمعیشتنیست.درادامهبرایبررسیبیشترعلترد

فوریتاینلایحهبامحمدتقینقدعلی،نمایندهمردمخمینیشهربهگفتوگو

پرداختیم.

دیروزشمابافوریتلایحهارزترجیحیموافقتکردید.علتموافقتشماچهبود؟

همان طور که مستحضرید، نمایندگان مجلس، کارشناسان و تمام کسانی که در کشور 

دغدغه معیشت و اقتصاد مردم را دارند، معتقدند ارز 4200تومانی رانت زا است به طوری 

که ثمرات این ارز به جیب مردم نمی رود و متاســـفانه به نام مردم است و به کام مفسدان 

اقتصادی و قاچاقچیان. نهاده های دامی که به آنها ارز ترجیحی اختصاص داده می شود، 

دست مفسدان می آید و سود سرشاری به جیب آنها می رود. لذا همه معتقدند ما باید با 

حذف این ارز ترجیحی با فوریت به حمایت از مردم بپردازیم و در این راستا حمایت را از 

آخرین حلقه زنجیره، طبقه مصرف کننده داشته باشیم. منتها عزیزانی که رای مخالف به 

این لایحه دادند هم معتقدند باید این ارز حذف شـــود و مبنا را قبول دارند اما می گویند 

جامعه بار روانی این تصمیم را ندارد و جامعه دچار تورم روانی می شود. منتها من معتقدم 

بایـــد با حذف ارز ترجیحی از تولیدکنندگان داخلی و مصرف کنندگان و نه واردکنندگان 

حمایت کنیم. البته این مســـاله ای که دیروز در مجلس به رای گذاشته شد، فوریت این 

لایحه بود و ما دیروز وارد محتوای لایحه نشدیم. لذا دیروز فوریت رسیدگی به این لایحه 

در صحن علنی رد شد. اگر این فوریت برای لایحه دولت تصویب می شد، ما وارد جزئیات 

می شدیم و نظر می دادیم که متاسفانه رای نیاورد.

همانطورکهگفتیداینارز42۰۰تومانیرانتزااست؛بنابرایناگرارزترجیحی

حذفشـــودوهیچجایگزینینداشتهباشـــد،بلهاینغلطاستامادولتدو

جایگزینبرایاینحذفارز42۰۰تومانیپیشنهادکرده؛یکیوارداتمواداولیه

وآمدناینوارداتبهدســـتدولت،دیگریافزایشیارانهازطریقمابهالتفاوت

خریدوارداتاولیه.باوجوداین،طبیعتاعلتمخالفتنمایندگانبافوریتاین

لایحهبحثکارشناسیآننبودهومیشودگفتبیشتربحثتوجهبهسرمایه

اجتماعیبودهاست؟

بلـه، دولـت جایگزیـن بـرای ارز 4200تومانی داشـته اسـت. بیشـتر علـت مخالفت با 

فوریـت ایـن لایحـه، در نظـر گرفتـن اثـرات تورمـی بـود. تعبیـر دقیق تـر ایـن اسـت که 

مجلـس بـا اثـرات تورمـی کـه برای مردم غیرقابـل تحمل بود، مخالفـت کرد. همچنین 

یکـی از حرف هایـی کـه مخالفـان فوریـت ایـن لایحـه می گفتنـد ایـن بـود کـه الان در 

قانون مسـیر برای دولت باز اسـت و می تواند این لایحه را به شـورای اقتصادی سـران 

قـوا ببـرد و ممکـن اسـت در آنجـا هـم رای هم بیـاورد، ولی فعلا لایحه به همین شـکلی 

کـه هسـت، بـه شـکل عـادی اعـلام وصـول می شـود و در پروسـه عـادی قـرار خواهـد 

گرفـت. ولـی خـب جریـان عـادی مسـلما زمان بـر اسـت و ممکـن اسـت حتـی به عمر 

ایـن مجلس کفـاف ندهد.

یعنیامکاناینوجودنداردکهاینلایحهتایکسالآیندهبهصحنبازگردد؟

ممکن اســـت بازگردد، ولی احتمال اینکه دولت با در نظر گرفتن افکارعمومی یک راه 

دیگری را برای راه حل مشکل اقتصادی مردم پیدا کند، بسیار بالاست.

مجلسقصدنداردطرحجایگزینیبرایاینلایحهداشتهباشد؟

بـــا توجه به اینکـــه احتمال اثرات تورمی وجود دارد، من احســـاس می کنم نمایندگان 

نمی خواهنـــد این اثرات تورمـــی را ایجاد کنند. لذا مجلس منتظر خواهد ماند تا دولت 

تصمیمات لازم را بگیرد و با دولت همراهی خواهد کرد.

غلامرضامرحبا،سخنگویکمیسیوناقتصادیمجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

وانی دارد حذف ارز دولتی بیشتر بار ر

محمدحسنآصفری،عضوکمیسیونامورداخلیکشوروشوراهایمجلسدرمخالفتباحذفارز42۰۰تومانی:

 دولت صورت مساله را پاک نکند

محسنزنگنه،عضوکمیسیونبرنامهوبودجهومحاسباتدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

دولت به دنبال افزایش سقف ارز دولتی تا 12/6 میلیارد دلار است

محمدتقینقدعلی،نمایندهخمینیشهردرموافقتبافوریتلایحهارزترجیحیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

فوریتی بالاتر از بحث معیشت نیست

نرگس چهرقانی
روزنامهنگار

سیدشایان ابهری
روزنامهنگار

معین رضیئی 
روزنامهنگار

علی مزروعی
روزنامهنگار


